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Δήλωση της Προέδρου του Συλλόγου Εκπ/κών Π. Ε. Νέας Σμύρνης στην τριμερή επιτροπή 

του Δήμου Νέας Σμύρνης για την εφαρμογή της Δίχρονης Υποχρεωτικής Προσχολικής 

Αγωγής και Εκπαίδευσης από το σχολικό έτος 2018 – 2019  (Ν. 4521/2018) 

Σύμφωνα με τις σύγχρονες επιστημονικές απόψεις το Νηπιαγωγείο είναι η πρώτη και ίσως η 

σημαντικότερη βαθμίδα της εκπαίδευσης. Είναι ένας από τους βασικότερους μετά την οικογένεια 

θεσμούς κοινωνικοποίησης και η πρώτη στη ζωή του παιδιού επαφή με τον θεσμό του σχολείου. 

Είναι η σχολική βαθμίδα στην οποία το νήπιο έρχεται για πρώτη φορά σε επαφή με τη γλώσσα, 

τους αριθμούς και τη χρήση τους, τη φύση και γενικά το περιβάλλον καθώς και τα σύμβολα της 

γνώσης. Για τους λόγους αυτούς έχει σχεδόν αποφασιστικές για το μέλλον του παιδιού επιπτώσεις, 

καθορίζει εάν το παιδί των 4-6 χρόνων θα αποκτήσει θετική ή αρνητική σχέση με τον σχολικό 

θεσμό.  

H θεσμοθέτηση της δίχρονης υποχρεωτικής προσχολικής αγωγής και εκπαίδευσης για όλα τα 

νήπια 4 έως 6 ετών, αποκλειστικά στο δημόσιο νηπιαγωγείο, αποτελεί κομβικής σημασίας αίτημα 

της εκπαιδευτικής κοινότητας. Το 2006,  κατακτήσαμε τον ένα χρόνο υποχρεωτικής προσχολικής 

αγωγής και εκπαίδευσης. Σήμερα, όπως και το 2006, η ψήφιση του άρθρου 33 του ν 4521/2018 

αποτελεί μια εξέλιξη που διαμορφώνει ένα νέο πεδίο δυνατοτήτων και διεκδικήσεων σε σχέση με το 

αίτημα της υποχρεωτικής δίχρονης προσχολικής αγωγής και εκπαίδευσης. 

 Η προσπάθειά μας όλο το προηγούμενο διάστημα, απέτρεψε τα σχέδια για συγχωνεύσεις σχολών 

και ενιαιοποίηση των ηλικιών 1 έως 6 ετών και ξεκαθάρισε το «θολό τοπίο» των σπουδών, των 

ηλικιών και επαγγελματικών χώρων. Απέτρεψε επίσης τις πολιτικές και οικονομικές σκοπιμότητες 

της πλειοψηφίας της ΚΕΔΕ, η οποία ουσιαστικά ζητούσε την αποκοπή των νηπιαγωγείων από τη 

συνταγματικά κατοχυρωμένη δημόσια εκπαίδευση. Απέτρεψε τέλος τις επιδιώξεις ιδιωτικών 

συμφερόντων, που για χάρη μονάχα του κέρδους, προσπάθησαν να μετατρέψουν κομμάτι της 

δημόσιας εκπαίδευσης, σε εμπορευματοποιημένη ζώνη, χώρο κουπονιών (vouchers) και τροφείων. 

Θεωρούμε πως η υποχρεωτική φοίτηση στο νηπιαγωγείο για τα νήπια που συμπληρώνουν την 

ηλικία των τεσσάρων ετών, που προβλέπεται στο άρθρο 33 παρ. 3 του  νόμου, θα πρέπει να 

θεσμοθετηθεί άμεσα για το σύνολο της επικράτειας και όχι σταδιακά από το έτος 2018-2019.  

Το αίτημα για θεσμοθέτηση και η εφαρμογή της  2χρονης αποκλειστικά Δημόσιας 

Υποχρεωτικής Προσχολικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, δεν είναι συντεχνιακό αίτημα των 

εκπαιδευτικών. Είναι σημαντική τομή επέκτασης της δημόσιας δωρεάν υποχρεωτικής εκπαίδευσης 

για να έχουν  όλα τα νήπια 4-6 χρόνων ίσες εκπαιδευτικές αφετηρίες. 

Η στάση του υπουργείου μας δημιουργεί σοβαρές ανησυχίες για τις πραγματικές του προθέσεις, 

καθώς η θεσμοθέτηση της δίχρονης προϋποθέτει να μην υπάρξει καμιά υποχρέωση δαπάνης για 

το δημόσιο (π.χ σε διορισμούς νηπιαγωγών, νέες υποδομές). Το υπουργείο δεν δείχνει να 
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δεσμεύεται για το δημόσιο νηπιαγωγείο, αλλά παραπέμπει τα πάντα σε βάθος χρόνου μετά από 

διαβούλευση με την τοπική αυτοδιοίκηση, η οποία αναγορεύεται σε ρυθμιστή των θεμάτων 

παιδείας.   

 Η εφαρμογή της όμως, απαιτεί άμεσα: ενίσχυση των κτηριακών υποδομών και της υλικοτεχνικής 

υποδομής, υλοποίηση των απαραίτητων μόνιμων διορισμών, ίδρυση νέων νηπιαγωγείων (κάτι που 

από το 2010 μέχρι σήμερα δεν συμβαίνει εξ αιτίας της πολιτικής των μνημονίων και των 

περικοπών) και είναι θέμα πολιτικής βούλησης. (Να σημειώσουμε εδώ χαρακτηριστικά ότι από το 

2006, όταν με τον Ν. 3518 θεσμοθετήθηκε το ένα έτος προσχολικής αγωγής και εκπαίδευσης ως 

υποχρεωτικό, σημειώθηκε ένα κύμα μαζικής ίδρυσης νηπιαγωγείων. Ως το 2010 κτίστηκαν 392 νέα 

νηπιαγωγεία.) 

Διεκδικούμε -  απαιτούμε την άμεση και καθολική εφαρμογή της δημόσιας δίχρονης 

υποχρεωτικής προσχολικής αγωγής  και εκπαίδευσης σε όλους τους Δήμους της χώρας, με 

την άμεση  υλοποίηση  της  ίδρυσης επιπλέον νηπιαγωγείων με κατάλληλες υλικοτεχνικές 

υποδομές και  μόνιμους διορισμούς εκπαιδευτικών και την άμεση συνεργασία όλων των 

εμπλεκόμενων φορέων (Υπουργείου Παιδείας – κυβέρνησης –  Ο.Τ.Α.) και να δοθεί όποια 

επιπλέον χρηματοδότηση απαιτείται. 

Στο σημείο αυτό θεωρούμε υποχρέωσή μας να τονίσουμε ότι η καθολική και άμεση υλοποίηση της 

υποχρεωτικής δίχρονης προσχολικής αγωγής και εκπαίδευσης σε καμία περίπτωση δεν θίγει τα 

εργασιακά δικαιώματα των βρεφονηπιοκόμων αφού ήδη χιλιάδες παιδιά ηλικίας 1 έως 4 ετών 

μένουν έξω από τους παιδικούς σταθμούς. Για την ακρίβεια, σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία της 

ΕΛΣΤΑΤ ο μέσος όρος γεννήσεων τα τελευταία έτη στην Ελλάδα (2013-2017) είναι περίπου 90.000 

ανά έτος. Οι γεννήσεις παιδιών από 1-4 ετών ανέρχονται στις 276.894 χιλιάδες, ενώ οι θέσεις 

στους παιδικούς/ βρεφικούς σταθμούς πανελλαδικά είναι 88.396 χιλιάδες (79.229 στους παιδικούς 

και 9.167 στους βρεφικούς). Μένουν, δηλαδή, εκτός δομών αγωγής και φροντίδας 188.498 παιδιά 

ηλικίας 1- 4 ετών». Οι εργαζόμενοι στους Δήμους, σε συνεργασία με τους εκπαιδευτικούς, πρέπει 

να αγωνιστούμε ώστε οι βρεφονηπιακοί σταθμοί να είναι δημόσιοι και να καλύπτουν όλα τα παιδιά 

από 0-4 ετών, των εργαζόμενων και ανέργων που το επιθυμούν, ώστε όλοι οι εργαζόμενοι των 

παιδικών σταθμών να εξασφαλίσουν σταθερή και μόνιμη εργασία.  

Στην περιοχή της Νέας Σμύρνης, χρειάζεται αυξημένη προσπάθεια και πολιτική βούληση 

εφόσον το κτιριακό πρόβλημα είναι ήδη έντονο.  

Α. Ποια είναι η σημερινή κατάσταση: 

Η Νέα Σμύρνη έχει σήμερα 11 Νηπιαγωγεία στα οποία φοιτούν 538 μαθητές/τριες σε 24 αίθουσες. 

Ο Μ.Ο. είναι ήδη ψηλός, 22,41 μαθητές ανά τμήμα.  

Στα 535 παιδιά, μόνο 43 είναι προνήπια και 495 είναι νήπια, ενώ έμειναν απέξω και κατευθύνθηκαν 

αλλού περίπου 100 προνήπια που έκαναν αίτηση για εγγραφή.  
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Η αναλυτική εικόνα των νηπιαγωγείων είναι η παρακάτω:  

 

      

   

ΜΑΘΗΤΕΣ/ΤΡΙΕΣ ΤΜΗΜΑΤΑ 

1ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

48 2 

2ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

62 3 

3ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

50 2 

4ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

61 3 

5ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

48 2 

6ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

50 2 

7ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

47 2 

8ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

45 2 

9ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

40 2 

10ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

39 2 

11ο 

ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΟ 

 

48 2 

ΣΥΝΟΛΟ  

  

538 24 
 

 

 

 

    

    

    

    

    Θα πρέπει να επισημάνουμε επίσης ότι: 

 Η Νέα Σμύρνη τροφοδοτεί σταθερά με προνήπια αλλά και νήπια τους γειτονικούς Δήμους. 

Συγκεκριμένα, τροφοδοτεί τα νηπιαγωγεία του Αγ. Δημητρίου, εφόσον δεν χωράνε τα παιδιά στο 

νηπιαγωγείο της γειτονιάς τους αλλά και στα όμορα. Εάν εφαρμοστεί από τον επόμενο Σεπτέμβρη 
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η υποχρεωτική δίχρονη σε όμορους Δήμους, τότε ο Δήμος Νέας Σμύρνης θα αντιμετωπίσει το 

πρόβλημα για το οποίο ο Σύλλογός μας προειδοποιεί εδώ και μια δεκαετία. 

Υπενθυμίζουμε σε αυτό το σημείο την πιο πρόσφατη ομόφωνη απόφαση της Γενικής Συνέλευσης 

του Συλλόγου μας, στις 8 Νοεμβρίου του 2017: 

«Στη Νέα Σμύρνη, τον πιο πυκνοκατοικημένο Δήμο της Αττικής, το κτιριακό πρόβλημα των 

σχολείων μας παραμένει έντονο. Παρά τις υποσχέσεις –εδώ και δύο χρόνια-του σημερινού 

Αντιδημάρχου Παιδείας ότι θα φτιαχτούν 3 νέα νηπιαγωγεία, δεν έχει υλοποιηθεί απολύτως τίποτε. 

Και όμως, κάθε χρόνο μερικές εκατοντάδες παιδιά μένουν έξω από τους Δημοτικούς παιδικούς 

σταθμούς, ενώ στα 11 νηπιαγωγεία της Νέας Σμύρνης «χωράνε» με το ζόρι τα νήπια και ελάχιστα 

προνήπια. Η απαράδεκτη αυτή κατάσταση στο Δήμο Νέας Σμύρνης πρέπει να σταματήσει. Η 

Δημοτική Αρχή πρέπει να σταματήσει να αντιμετωπίζει το κτιριακό πρόβλημα ως «προσωρινό» γιατί 

«σταμάτησαν να γεννάνε λόγω κρίσης». Καλούμε το Δημοτικό Συμβούλιο, τη ΔΕΠ και τον κ. 

Δήμαρχο να αναλάβουν τις ευθύνες τους.»  

 Για τις 24 αίθουσες που σήμερα καταγράφονται σε λειτουργία έχουμε τις παρακάτω 

παρατηρήσεις: 

Στο 2ο Νηπιαγωγείο, το τρίτο τμήμα δεν στεγάζεται σε κανονική αίθουσα αλλά λειτουργεί στον 

προθάλαμο του νηπιαγωγείου  

Στο 4ο Νηπιαγωγείο το ένα από τα τρία τμήματα στεγάζεται σε κοντέινερ. 

Το 7ο Νηπιαγωγείο λειτουργεί μέσα στο 4ο-Αγ. Ανδρέας Δημοτικά Σχολεία και στερείται 

οποιουδήποτε βοηθητικού χώρου πέρα από τις δύο αίθουσες που έχει στη διάθεσή του.  

Στο 9ο Νηπιαγωγείο, υπάρχει 1,5 αίθουσα και όχι 2, αφού η μια αίθουσα είναι πάρα πολύ μικρή. 

Στο 10ο Νηπιαγωγείο το ένα τμήμα στεγάζεται σε άλλο χώρο, σε κτίριο της ΓΕΧΑ. 

Επισημαίνουμε δηλαδή τα σοβαρά προβλήματα στην ήδη υπάρχουσα υποδομή, προβλήματα τα 

οποία έχουν προέλθει από την πλήρη και διαχρονική αδιαφορία του Δήμου Νέας Σμύρνης να 

σχεδιάσει και να λύσει το έντονο κτιριακό πρόβλημα των σχολείων του, παρά τις συνεχείς 

διαμαρτυρίες γονέων και εκπαιδευτικών.   

Β. Σε ποια κατάσταση πρέπει να πάμε: 

Για να εφαρμοστεί η δημόσια υποχρεωτική δίχρονη προσχολική αγωγή και εκπαίδευση στο Δήμο 

Νέας Σμύρνης χρειάζονται να προβλεφτούν υποδομές για υποδοχή 990 παιδιών.  

Χρειάζεται δηλαδή περίπου διπλασιασμός των υπαρχόντων υποδομών.  

Οι όποιες προτάσεις προσωρινής λύσης γίνονται σήμερα, αφορούν σε τμήματα νηπιαγωγείων που 

δεν υπερβαίνουν τον αριθμό των 22-23 παιδιών ανά τμήμα (η και των 20 παιδιών λόγω μικρών 

αιθουσών) ώστε να εξασφαλίζονται στοιχειωδώς οι παιδαγωγικοί όροι λειτουργίας του 

νηπιαγωγείου και χωρίς να απεμπολούμε το αίτημα της νομοθετικής μείωσης της αναλογίας 

μαθητών/τμήμα 
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Επομένως θεωρούμε ότι για την άμεση εφαρμογή της δημόσιας υποχρεωτικής δίχρονης 

προσχολικής αγωγής και εκπαίδευσης στο Δήμο Νέας Σμύρνης από το σχολικό έτος 2018-

19 πρέπει  

να προχωρήσει σήμερα η ίδρυση και η στελέχωση των δύο (2) νηπιαγωγείων που είναι 

σχεδόν έτοιμα στο Παπαστράτειο και στην Πλατεία Ζαρίφη (4 επιπλέον αίθουσες),  

να αναλάβει ο Δήμος την ενοικίαση άλλων 16 αιθουσών,  

να φτιαχτεί κανονική αίθουσα στο 9ο Νηπιαγωγείο  

και να υπάρξει προγραμματισμός για αγορά οικοπέδων και οικοδόμηση άλλων 10 

σύγχρονων νηπιαγωγείων στην περιοχή μας.   

Η πολιτεία και το Υπουργείο Παιδείας οφείλουν επίσης να αναλάβουν τις ευθύνες τους παρέχοντας 

την όποια επιπλέον χρηματοδότηση απαιτείται για να υλοποιηθεί η δημόσια υποχρεωτική δίχρονη 

προσχολική αγωγή και εκπαίδευση στο Δήμο Νέας Σμύρνης.  

Η καθολική δημόσια υποχρεωτική δίχρονη προσχολική αγωγή και εκπαίδευση θα είναι μεγάλη 

κοινωνική κατάκτηση και δηλώνουμε ότι θα αγωνιστούμε για την εφαρμογή της και στο Δήμο Νέας 

Σμύρνης. Καλούμε για το σκοπό αυτό, σε συστράτευση τους Συλλόγους Γονέων και την Ένωση 

Γονέων, για να καμφθούν οι όποιες αντιρρήσεις και κωλυσιεργίες.  

Δηλώνουμε τέλος την ταύτισή μας με το κοινωνικό αίτημα να γίνουν δεκτά όλα τα παιδιά 0-4 

χρόνων που οι γονείς τους το επιθυμούν σε δημόσιους/δημοτικούς δωρεάν 

παιδικούς/βρεφονηπιακούς σταθμούς και τασσόμαστε αλληλέγγυοι στον αγώνα των εργαζόμενων 

στην Τ.Α. για προσλήψεις μόνιμων βρεφονηπιοκόμων και όλου του αναγκαίου για τη λειτουργία 

των παιδικών σταθμών προσωπικού, επισημαίνοντας ιδιαίτερα ότι στη Νέα Σμύρνη δεν «χωράνε» 

στους δημοτικούς παιδικούς σταθμούς μερικές εκατοντάδες παιδιά κάθε χρόνο.  

 

Η Πρόεδρος του Συλλόγου Εκπαιδευτικών ΠΕ Νέας Σμύρνης 

Μελαμπιανάκη Ζαμπία (Ζέττα) 


